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 PODSTATNÉ MENÁ 
 
 
-  lat. substantíva   
- pýtame sa na ne otázkami Kto? Čo?  
- pomenúvajú osoby  (Karol, učiteľka, komorník),  zvieratá  (vlk, 
líška, zviera), veci  (záhrada, katedra, dvere), rastliny  (strom, 
kapusta, obilie) vlastnosti  a deje  (ochota, postup, svitanie), 
vnútorné stavy  (nepokoj, láska, napätie) 
- sú plnovýznamový  slovný druh (majú lexikálny aj gramatický 
význam), ich význam sa dá vysvetliť  
- sú ohybné  – skloňujú sa 
- môžu byť vetným členom   
 
 

 ROZDELENIE PODSTATNÝCH MIEN 
1. všeobecné  - vlastné 
všeobecné (apelatíva) – píšeme ich s malým začiatočným 
písmenom, pomenúvajú množinu predmetov  napr. chlapci, 
strom,  
vlastné (propriá) – píšeme ich s veľkým začiatočným 
písmenom, pomenúvajú konkrétnu substanciu napr. Peter, 
Nitra 
 
2. konkrétne – abstraktné 
konkrétne (konkréta, hmotné) – dajú sa počítať, môžeme ich 
chytiť, nakresliť  napr. dom, dúha 
abstraktné (abstraktá, nehmotné) – nedajú sa počítať, 
nemôžeme ich chytiť, nakresliť napr. hlad,  
                                                          ochota  
 
3. životné – neživotné 
životné – všetky podst. m., ktoré sa skloňujú podľa životných 
vzorov chlap, 
                    hrdina napr. zajac 
neživotné – všetky podst. m., ktoré sa skloňujú podľa 
neživotných vzorov dub, stroj 
                    napr. zajace 
 

 GRAMATICKÉ KATEGÓRIE: 
rod  – mužský  (maskulínum), ženský (feminínum), stredný 
(neutrum) 
 
číslo  – jednotné (singulár/sg), množné (plurál/pl)  
 
pád – Nominatív (N), Genitív (G), Datív (D), Akuzatív (A), Lokál 
(L), Inštrumentál (I) 
 

 ČO URČUJEME PRI PODSTATNÝCH MENÁCH 
podstatné meno, všeobecné alebo vlastné, konkrétne alebo 
abstraktné, rod, číslo, pád, vzor, životné alebo neživotné 

- [Prešiel okolo úzkej rokliny.]  
rokliny – podstatné meno, všeobecné, konkrétne, žen. r., sg., 
G, žena 
 
 
 

HROMADNÉ  PODST. M. 
Hromadné  podst. m. (kolektíva) pomenúvajú súbor 
rovnorodých vecí, sú to teda zhrňujúce 
pomenovania čiže názvy skupín chápaných ako 
jeden celok . 
Pomenúvajú masu , ktorá je prakticky neroz členená 
na  kusy . 
Spravidla sa vyskytujú v sg. 
Sú v prevažnej miere odvodené a tvoria sa 
príponami –stvo   (obyvateľstvo), -ina  (guľatina), 
-(č)ie (lístie, malinčie), -ia (aristokracia), -ita  
(generalita), Ø (ľud, riad, junač) 
 
LÁTKOVÉ  PODST. M.  
Látkové podst. m. (materiáliá) pomenúvajú 
substancie, ktoré sa vyskytujú v súvislom alebo 
len v bezvýznamne členenom množstve.  
Nedajú sa počítať, ale iba mera ť a vážiť. 
Spravidla sa vyskytujú v sg. 
Patria sem názvy potravín, nápojov, materiálov, 
prvkov, nerastov, výrobkov, plodín,...: múka, cukor, 
soľ, med, ocot, mlieko. piesok, cement, hlina, cín, 
železo, aspirín, pšenica, hrach, hodváb, bavlna, 
zamat ... 
Ak sa  pri nich použije množné číslo , tak 
neoznačujú mnohos ť jednotlivých substancií, ale 
počet druhov   napr. múka – múky (hladká, 
polohrubá, hrubá), cukor – cukry (práškový, 
kryštálový, kockový, vrecúškový, vanilínový, 
škoricový ) 
 

 Z PRAVOPISU PODSTATNÝCH MIEN 
1. V L sg . píšeme v príponách podst. mien len  - i /- 
í. 
2. V I pl.  píšeme prípony  - mi, - ami  vždy s  - i.  
3. Iba podľa vzoru dub  a žena píšeme v príp. - y 
(okrem prípon  - mi, - ami  v I pl.). 
4. Podst. mená stredného rodu nemajú  v príp. y. 
5. Prípona – ov  pri mužskom rode (ten). 
    Prípona – ou  pri ženskom rode (tá) 
 

 VZORY 
A) mužský rod: chlap, hrdina  – životné 
                         dub, stroj  – neživotné 
                          kuli   
B) ženský rod: žena, ulica  (samohláskové) 
            dlaň, kos ť   (spoluhláskové) 
             pani, gazdiná  
C) stredný rod: mesto, srdce, vysved čenie, diev ča 
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 CHLAP 
1. podst. m. mužského rodu zakončené v N sg. na 
spoluhlásku  
2. podst. m. mužského rodu zakončené v N sg. na 
samohlásku –o  
3. cudzie životné podst. m. zakončené v N sg. na nemé –e 
(nevyslovuje sa) napr. Verne,           
     -es (pri skloňovaní často  -us, - os, -es -as, vypadáva) napr. 
Herkules, -ó, -u, -ú, -ü, -us, -as,  
     -os     napr. Sofokles, Romulus, Zeus, Pytagoras 
     !!! pri 2. a 3. majú slová v N pl.  koncovku –ovia  !!! 

 N G D A L I 
sg Ø -a -ovi -a -ovi -om 
pl -i -ov -om -ov -och -mi 

 
 HRDINA 

1. podst. m. mužského rodu zakončené v N sg. na 
samohlásku –a  
2. podst. m. mužského rodu zakončené v N sg. –ta, - ita, -ista  
napr. bagrista, futbalista, 
     bandita ... 
    !!! tieto majú v N pl. zakončenie –i !!! 
3. Priezviská Slovákov zakončené v N sg. na  -o  napr. Hečko, 
Bučko (možno skloňovať aj podľa vzoru chlap) 
4. cudzie  podst. m. zakončené v N sg.  na  
– ě, - e  napr. Purkyně, Kralule 

 N G D A L I 
sg -a -u -ovi -u -ovi -om 
pl -ovia -ov -om -ov -och -ami 

 
 DUB 

1. podst. m. mužského rodu zakončené v N sg. na tvrdú alebo 
obojakú spoluhlásku  
2. slová cudzieho pôvodu  zakončené v N sg. na –um, -on/-
ón   napr. dátum , hotel Fórum (ale to miesto fórum), protón 

 N G D A L I 
sg Ø -a -u Ø -e -om 
pl -y -ov -om -y -och -mi 

V G sg.  je prípona – a. Príp. –u majú: 
 1. abstraktné, odvodené od slovies  napr. let, krok, 
hrom, skok 
 2. zakončené na – g, -h, -ch, -k   napr. smog, vlak, 
roh, ruch 
 3. látkové  napr. dym,  mak, cukor !!! okrem chlieb, 
syr, ovos!!! 
 4.hromadné  napr. hmyz, prach 
 5. cudzie  zakončené na –us, -os, -es  napr. papyrus, 
kozmos, proces a zakončené na –um, -on/ -ón,    
V L sg . je prípona  -e. 
 1. príp. - u majú podst. m. zakončené na - g, -h, - ch, 
-k  (ako v G) 
 2. príp. - i majú zväčša podst. m.  zakončené na – l, -
r, pred ktorými je  -e/-é/-ie, -á/-ia/-iá alebo - í   bicykel, likér, 
papier, honorár, mažiar, diár, klavír 
V N a A pl. je –y . Príp. –e majú: 
 1. zakončené na - ár, - iar/ - iár, - ier  ( konár, požiar, 
diár, tanier) a niektoré  zakončené na – ál ( pedál, metál  ALE 
chorály, kryštály, originály, seriály, šály,...) 
 2. zakončené –er/- or, - el,  pričom e,o pred 
spoluhláskou vypadáva  ( svetre, kufre, bicykle ALE ak 
nevypadáva píšeme – y ,  brojlery, motory, hotely, tunely, 
cukry) 
V G pl.  majú nulovú príp. : 

 1. pomnožné podst. m. názvov miest 
a obcí     Vozokany – Vozokán, Piešťany –  Piešťan 
 2. podstatné meno čas: čias (ale aj 
časov) 
V I pl.   je pri ťažko vysloviteľných skupinách prípona 
– ami  ( napr. domami, stromami, úlovkami,  
             víchrami)   
 

 STROJ 
1. podst. m. mužského rodu zakončené v N sg. na 
mäkkú spoluhlásku  
2. pomnožné  podst. m. mužského rodu zakončené 
na – e (napr. Čeláre, Tesáre, Sliače) 
 N G D A L I 
sg Ø -a -u Ø -i -om 
pl -e -ov -om -e -och -mi 
V G sg.  majú príp. – u: 
 1. abstraktné  ( napr. bôľ, plač, žiaľ ALE 
nepokoj – nepokoja) 
 2. látkové  ( napr. boršč, čaj, flauš, moč, 
peľ, ALE olej – oleja, loj – loja) 
Abstraktné podst. m., ktoré majú  v N sg.  životnú 
slovotvornú príp. – teľ, -ec  majú  v D  sg.  životnú 
príp. – ovi a v A sg  príp. – a (napr. deliteľ – 
deliteľovi – deliteľa) 
Pomnožné podst. mená zakončené v N  na – e majú 
v G pl. nulovú príp.  (napr. Čeláre – Čelár, Ladce – 
Ladiec,   Tesáre – Tesár  ALE Sliače – Sliačov, 
Hámre – Hámrov) 
V G pl.  majú príp. – í podst. mená deň, kôň, groš, 
peniaz  (ALE vynadať do koňov, päť grošov) 
V I pl.  pri ťažko vysloviteľných spoluhláskových 
skupinách je prípona – ami (napr. dažďami, 
           plášťami, vencami) 
 

 KULI 
1. cudzie všeobecné aj vlastné podst. mená (mená 
aj priezviská) zakončené na: -i, - í, - y, - e, - é, - ě, - 
ä, - ö, - õ  (napr. abbé, pony, Jáni, Kočí, Kolbe, Dítě, 
Jenõ) 
!!! české priezviská zakončené – u sú nesklonné !!! 
(napr. Janu, Petru, Martinu ) 
 N G D A L I 
sg Ø -ho -mu - ho -m -m 
pl -ovia -ov -om -ov -och -ami 

 

 ZVIERACIE PODST. M. MUŽ. RODU 
1. v sg.  sa skloňujú všetky podľa vzoru chlap  
2. v pl.  sa skloňujú podľa koncovej spoluhlásky 
podľa vzorov dub, stroj  
 
V I pl.  je pri ťažko vysloviteľných skupinách príp. – 
ami  napr. mravcami 
V N pl.  : 
 1. Podst. mená pes, vlk, vták  môžu mať 
v N pl.  tvary aj podľa vzoru dub (psy, vlky, vtáky)  
               aj podľa vzoru chlap (psi, vlci, vtáci)  
  a) é + y (príd. m. + podst. m .) – 
podľa dub: dobré psy, divé vtáky, zatúlané vlky 
  b) í + i (príd. m. + podst. m .) – 
podľa chlap: dobrí psi, diví vtáci, zatúlaní vlci 
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 2. a)pri zosob ňovaní majú v N pl. životnú príp. (podľa 
chlap) napr. prelietaví orli, sokoli Tatier, nemotorní medvedi 
     b)v prirovnaní  sa uplatňuje neživotná prípona 
(podľa vzoru dub alebo stroj) napr. diví ako psy, prelietaví ako 
orly, nemotorní ako medvede 
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 ŽENA 
1. ktoré majú V N sg. pred samohláskou – a tvrdú alebo 
obojakú spoluhlásku  
2. pomnožné  podst. m. s tvrdým zakon čením   napr. Alpy, 
Beskydy, starohory, Tatry 
3. slová cudzieho pôvodu  zakončené v N sg. na – ea, - oa, - 
ua  napr. Ikea, Andrea, aloa, Nikaragua 
4. podst. meno konopa  sa v sg skloňuje podľa žena, v pl. 
podľa ulica  

 N G D A L I 
sg - a -y -e - u -e -ou 
pl -y Ø -ám -y -ách -ami 

V D a l sg.  majú príp. –i cudzie slová zakončené  v N sg. – ea 
(napr. o Andrei, idei) 
G pl.  sa zvyčajne netvorí príponou, ale pred ĺžením alebo 
úpravou  poslednej slabiky slova (časté dvojtvary):  
 1. pripája sa prípona – í napr. panva – panví / paniev, 
medaila – medailí, aj pri cudzích zakončených – ea, -ua, -oa  
napr. Andreí, ideí 
 2. ak sa slovný základ končí na jednu spoluhlásku:     
a) samohláska  sa v slovnom základe predlžuje napr. perina – 
perín, noha – nôh, stena – stien, mama – mám 
  b) nepredlžuje sa  pri domácich zakončených 
– oba, - ora,  - ova  napr. obhajoba -  obhajob, budova – 
budov, vdova – vdov, sova – sov , a tiež pri  cudzích 
zakončených – ora, -oga, -esa, -ofa, - erva, - ova, - ela, - b a, - 
ta, - ola,  - ota napr. paralela – paralel, tombola – tombol  
konzerva – konzerv, droga –  drog 
 3. ak sa základ slova končí na dve spoluhlásky , 
vkladáme: 
  a)  -á-, -e-, -o- - napr. sestra – sestár , výhra 
– výher, čiarka – čiarok , spojka – spojok   
!!! platí rytmický zákon !!! 
  b)  -ô-  napr. jamka – jamôk 
  c)  -ie- napr. jamka -  jamiek, sestra – sestier 
výhra – výhier  !!! neplatí rytmický zákon!!! 
 

 ULICA 
1. ktoré majú  v N sg. pre poslednou samohláskou –a mäkkú 
spoluhlásku  
2. podst. meno večera 
3. pomnožné podst. mená zakončené na – e  napr. Vianoce, 
dvere, kliešte, konope, husle 
4. cudzie  zakončené v N sg.: 
 a) na – ia napr. arogancia, funkcia, ilúzia 
 b) na – ya  napr. harpya, Líbya 
 c) pomnožné   zakončené na – ie  napr. financie 

 N G D A L I 
sg - a -e -i - u -i -ou 
pl -e Ø -iam -e -iach -ami 

V D a L  pl.  v domácich slovách sa rytmický zákon zachováva 
napr. dielňa – dielňam – dielňach, 
kôlňa – kôlňam – kôlňach    ALE: pri a) a b) ilúzia – ilúziám – 
ilúziách, textílie – textíliám – textíliách , pretože v cudzích 
slovách – ia, - ie nie sú dvojhláskami 
G pl.  sa zvyčajne netvorí príponou, ale pred ĺžením alebo 
úpravou poslednej slabiky  slova (časté dvojtvary):  
 1. predĺženie poslednej slabiky  napr. cibuľa – cibúľ, 
lavica – lavíc, papuča – papúč 
 2. k slovnému základu sa častejšie ako pri žena 
pripája – í : 
  a) v domácich slovách  !!! neplatí rytmický 
zákon !!! napr. baňa – baní, kôlňa – kôlní, večera – večerí 

  b) v cudzích slovách 
zakončených – ia, - ya  , pričom ich nepovažujeme 
za  dvojhlásky  ilúzia – ilúzií, textília – textílií, harpya 
– harpyí 
 3. častejšie ako pri žena sa vyskytujú 
dvojtvary  s vkladnou hláskou alebo s – í  napr. 
čerešňa – čerešien / čerešní, dvere – dvier / dverí, 
guľa -  gúľ / gulí, hoľa – hôľ / holí,sukňa – sukien / 
sukní 
 

 DLAŇ 
1. v N sg zakončené na spoluhlásku – ď, - č, - dz, - 
j, - ľ, - m, - ň, - š, - šť    
    !!! ALE: podľa kosť:  reč, soľ, myš, voš, Budapešť, 
Bukurešť !!! 
2. v pádových príponách vzoru dlaň sa nikdy 
nevyskytuje – y  
 N G D A L I 
sg Ø -e -i Ø - i -ou 
pl -e - í -iam -e -iach -ami 
V G pl.  je výnimka z rytmického krátenia , bez 
ohľadu na základ slova je vždy zakončené – í napr. 
báseň – básní, pekáreň – pekární, učtáreň – učtární 
V D a L pl.  po dlhej slabike a po j sa prípona 
skracuje napr. pieseň – piesňam – piesňach, kázeň 
– kázňam – kázňach, šľapaj – šľapajam – šľapajach 
 

 KOSŤ 
1. v N sg. zakončené na spolhlásku – c, - p, - s, – v, 
- sť, - r !!! ALE: podľa dlaň: obec, pec, čelusť, päsť, 
kader, neter!!! 
2. v pádových príponách vzoru kosť sa nikdy 
nevyskytuje – y   
 !!! hus – husi, os – osi (kosť)/ osa – osy 
(žena), (tá) zver – zveri (kosť)/ (ten) zver – zvery 
(dub)  
 N G D A L I 
sg Ø -i -i Ø - i -ou 
pl -i - í -iam -i -iach -ami 
 

 PANI 
1. nesklo ňujeme ho , ak stojí v spojení s ďalším 
podst. menom napr. pani učiteľka, bezpani učiteľky, 
pani učiteľke, s pani učiteľkou... 
2. sklo ňujeme ho , ak stojí samostatne napr. Uvidel 
nejakú paniu.  
     !!! Má samostatné skloňovanie !!! 
 N G D A L I 

sg - i - ej -ej  - iu - ej - ou 

pl -ie - í -iam -ie -iach - iami 
 

 GAZDINÁ 
1. podst. mená utvorené od mužských podst. mien, 
vyjadrujú príbuzenské vz ťahy  a šlachtické  
    tituly  a zakončené – á  napr. švagriná, stryná, 
šľachtičná, princezná, kráľovná, cisárovná,... 
 N G D A L I 
sg - á - ej -ej  - ú - ej - ou 
pl - é Ø -ám -é -ách - ami 
Podst. meno chyžná  má v G pl. príp. –ých , ostatné 
majú  nulovú príponu 
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 MESTO 
1. zakončené v N sg. na  - o    
2. slová cudzieho pôvodu  zakončené v N sg. na – um, - ao   
(pri skloňovaní –um často ypadáva) napr. múzeum, 
sympózium, kakao  ALE: dátum – ten (dub) 

 N G D A L I 
sg - o - a - u  - o - e - om 
pl - á Ø -ám - á -ách - ami 

V L sg.  pri slovách cudzieho  pôvodu je koncovka –u  napr. 
o múzeu, o sympóziu 
V N, A, D a L pl.  platí rytmické krátenie 
V G pl. : 1. nastáva predlžovanie slabiky v základe slova  
napr. mesto – miest,  črevo – čriev 
   ALE: duetá – duet, kontá – kont 
     2. neplatí rytmické krátenie v niektorých slovách 
s príponou  - stvo  napr. kamenárstvo – kamenárstiev, 
sklenárstvo – sklenárstiev, a aj v druhom tvare G pl.  
niektorých   slov  napr. pásma – pásem / pásiem, krídla – 
krídel / krídiel, plátna – pláten / plátien 
     3. pri slovách cudzieho pôvodu, v ktorých sa 
slovný základ končí na samohlásku je  koncovka –í  napr.  
rádio – rádií, gymnázium - gymnázií 
 
 

 SRDCE 
1. podst. mená, ktorých základ sa končí na mäkkú alebo 
obojakú spoluhlásku (c, ť, j, ľ, r, p) 
     a ktoré sú zakončené v N sg. na – e 
2. rytmický zákon platí vo všetkých tvaroch 

 N G D A L I 

sg - e - a - u  - e - i - om 

pl - ia Ø - iam - ia - iach - ami 
V G pl.  majú príp. – í slová more, oje, pole  
V I pl.  je prípona – ami :  srdcami, morami, poľami, vrecami 
 

 VYSVEDČENIE 
1. podst. m. zakončené v N sg. na  - ie 

 N G D A L I 
sg - ie - ia - iu  - ie - í - ím 
pl - ia - í - iam - ia - iach - iami 

Hromadné  podst. m. zakončené na – ie nemajú množné 
číslo. 
Neplatí rytmický zákon pri podst. menách typu lístie, prútie, 
skálie. 
V I pl.  je prípona – iami:  vysvedčeniami !!! jediný vzor s touto 
pádovou príponou !!! 
 

 DIEVČA 
1. podst. m. zakončené v N sg. na – a, - ä 

 N G D A L I 

sg - a - aťa - aťu  - a - ati - aťom 

pl 
- atá  
 - 
ence 

- at 
-
eniec 

- atám 
-
encom 

- atá 
- 
ence 

- atách 
-
encoch 

- atami 
-
encami 

V G. pl.  platí rytmické krátenie : dievča – dievčat. 
V pl.  sú dvojtvary:  dvojčatá – dvojčence, prasatá -  prasce, 
húsatá – húsence 
 
 
 

Slovo dieťa sa v pl. skloňuje takto: 
 N G D A L I 

pl det-i det-í deť-om det-i deť-
och deť-mi 

 
 
 

 

sklo ňovanie podst. mien s problémami v pravopise 

N sg. L sg. / N 
pl. N sg. L sg. N / A pl. 

podiel o podiele podiely 
šál o šále šály 
bar o bare bary 

- l, - r 

večer o večere večery 
autokar o autokare autokary 
víchor vo víchre víchry 
cukor o cukre cukry 
gejzír o gejzíre gejzíry 
kotol na kotle kotly 

- ar, - or, - ír, 
- ur, - úr, - al, 
- ol, - ól, - il, 
- yl, - ýl, - ul 

e + y 
(vzor dub ) 

gól o góle góly 
- r majer o majeri majere 

chotár v chotári chotáre 
močiar v močiari močiare 
pilier na pilieri piliere 

- ár, - iar, 
- ier, - ál 

pedál na pedáli pedále 
bicykel na bicykli bicykle 
kábel na kábli káble 
meter o metri metre 

- el, -er , - or 
(ak  o, e pri 
zmene tvaru 
vypadne) 

i + e 
( vzor 
stroj ) 

kufor v kufri kufre 
areál v areáli areály 
ideál o ideáli ideály 
tunel v tuneli tunely 
bojler o bojleri bojlery 
štartér o štartéri štartéry 

- ál, - el, - er, 
- ér, -ír 
(v cudzích 
s pevnou 
samo. á,e,é,í, 
ktorá  
nevypadáva) 

i + y 
(sg. podľa 
stroj , pl. 
podľa 
dub ) 

klavír na klavíri klavíry 


